
Książka Przemiany syntez niemożliwych. 
W stronę pedagogiczności podręcznikowej hi-
storiografii wychowania jest niejako utkana na 
zaczerpniętym z myśli Paula Ricoeura przeświad-
czeniu, iż „rozumienie historyczne […] wymaga 
pewnej szczególnej umiejętności, umiejętności 
śledzenia historii jako historii, którą się opowia-
da”. Jeśli jest więc także pokłosiem rozważań 
nad meandrami narracji współczesnych syntez 
historycznowychowawczych wykorzystywanych 
w kształceniu akademickim, to z podkreśleniem 
wagi właśnie wymiaru narracyjnego podręcz-
ników akademickich. Idzie tu zatem o postrze-
ganie tych tekstów nie tylko jako syntez faktów 
z przeszłości, lecz także dzieł cechujących się 
konkretnym sposobem nazywania opisywanych 
fenomenów wychowania, siatką pojęć, stylem 
argumentacji czy warstwą aksjologiczną.

Przeprowadzona w książce charakterystyka 
poszczególnych podręczników pozwoliła na wy-
znaczenie linii rozwojowych pisarstwa tego typu 
biegnących od międzywojnia (pierwszy z analizo-
wanych tekstów został wydany w 1934 roku) do 
czasów bardzo współczesnych. Pozwala równo-
cześnie dostrzec, jak historycznie zmieniała się 
(lub nie) narracja na każdym z czterech rozpatry-
wanych poziomów treści (problematyka, katego-
rie, reguły sensu, epistema) i na ile przemiany te 
są zbieżne z przemianami trendów współczesnej 
teorii historiografii. Całość wywodu podkreśla 
niezbędność świadomego narracyjnie uprawiania 
historii wychowania jako podstawy dla humani-
stycznego rozumienia samej pedagogiki. Wydaje 
się bowiem, że profil uprawiania pedagogiki 
w ogóle jest zawsze niezwykle wrażliwy na to, co 
mieści się w jego horyzoncie możliwych do przy-
jęcia postaw wobec przeszłości.
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❧

 
Przedmowa jest zazwyczaj tekstem wprowadzającym, który może osadzić 
narrację w jakiejś wspólnocie interpretacyjnej, lub też szansą autora na skło-
nienie potencjalnego odbiorcy do konkretnej strategii czy profilu lektury. 
Jednakże oddawana do rąk Czytelnika publikacja już u swych założeń plano-
wana była jako tekst silnie metanarracyjny (wydawało się to ze wszech miar 
konieczne i, jak przypuszczam, niejeden metakomentarz „ratuje” sens przed-
stawianych treści), stąd coś na kształt typowych dla przedmowy odautor-
skich wyjaśnień wybrzmiewa niemal przez cały wywód. Dlatego fortunniej 
będzie rozpocząć niniejszą książkę wskazaniem impulsów, które rzeczywi-
ście p r ze d  m ową  szczęśliwie zadziałały, czyniąc powiedzenie tu czego-
kolwiek możliwym. Rzecz jasna, nie sposób oddać skali długu, bez którego 
zaciągnięcia najpewniej nie starczyłoby autorowi zapowiadanych rozważań 
myśli i ducha do ich podjęcia; nie idzie także o konwenans podziękowań. 
Raczej o to, by zaprosić do niniejszego, inicjującego wywód fragmentu te 
postaci, za którymi stoją teksty – zawsze napisane, nieraz wypowiedziane – 
które powzięty zamysł inspirowały. Byliby to zatem (w chronologicznej kolej-
ności pierwszych „spotkań”): Robert Gollor, Krzysztof Maliszewski, Alek-
sander Nawarecki, Agnieszka Stopińska-Pająk, Sławomir Sztobryn, Lech 
Witkowski, Monika Jaworska-Witkowska.

Przedmowa
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Łukasz M. Michalski

The transformations of impossible syntheses 
Towards the pedagogicality of the textbook historiography of upbringing

Summary

The work entitled The transformations of impossible syntheses. A study on the text-
book historiography of upbringing investigates the intricacies of narrating contem-
porary historio-educational syntheses applied in academic education. The research 
strategy adopted in the present  work  implicates the assumptions of the metahistory 
of upbringing as well as the hermeneutic conceptualization of a text, which allows 
to perform the analyses both in the diachronic and in the synchronic context. Three 
main objectives of the research lead from the characteristics of textbook narration 
within the history of upbringing, through the outline of its transformations, up to 
the confrontation with what happened in the last century within the theory of histo-
riography (especially in the context of the so-called ethical turn). The final research 
objective, which boils down to demonstrating the history of the historiography of 
upbringing against the background of humanistic “turns” oft-manifested in the theo
ry of historiography, has also become a chance to find the areas hitherto untapped 
and potentially inspiring for the research conducted within the history of upbringing, 
but also for the consideration of the paradigmatic identity of the field itself.

The opening perspective of the present study emphasizes the significance of the 
narrational dimension of academic textbooks, and therefore leads to looking upon 
such texts as not only the syntheses of facts from the past, but also as works charac-
terized by a specific way of naming the educational phenomena that they describe, 
a network of concepts, an argumentative style or an axiological layer. For the sake of 
their conceptualization, the vision of text formulated in the book entitled Granice 
historyczności by Barbara Skarga has been adopted in the present work. This idea 
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presupposes the existence of four “layers” in which the meaning of the content is 
effectuated – these are as follows: subject matter, categories, sense rules, and epis-
teme. Each of the textbooks analysed in the present work is described in accordance 
with the classification outlined in this way. A broader investigation has been required 
especially in the case of the sense rules effectuated in historio-educational syntheses, 
for whose conceptualization a tropological vision of historiography formulated by 
Hayden White has been additionally adopted.

Investigating the characteristics of individual textbooks has allowed to outline the 
paths of progress for this type of academic writing, originating in the mid-war period 
(the first of the textbooks analysed was published in 1934) and continuing to the most 
recent times (the last synthesis came out in the year 2012), and at the same time it 
allows to see how the narration has (or has not) historically changed at each of the 
four levels of content, and to what extent it is compatible with the transformations of 
the contemporary theory of historiography.  As a whole, the disquisition emphasizes 
the indispensability of narratively conscious dealing with the history of upbringing 
as a basis for humanistic accent of the pedagogy itself.
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Łukasz M. Michalski

Der Wandel von unmöglichen Synthesen 
Der Didaktik der pädagogischen Historiografie in den Lehrwerken entgegen 

Zusammenfassung

Die Monografie  Der Wandel von unmöglichen Synthesen. Studie über Historiografie 
der Pädagogik in Lehrwerken erforscht die Mäander der Narration von gegenwärtigen 
geschichtspädagogischen Synthesen, die im Hochschulausbildungsprozess gebraucht 
werden. Die von dem Verfasser angewandte Forschungsstrategie impliziert bestimmte 
Voraussetzungen der pädagogischen Metageschichte  und  hermeneutische Auffas-
sung des Textes, was erlaubt, sowohl diachronische als auch synchronische Analy-
sen in Gang zu bringen. Drei grundlegende Forschungsziele bezwecken den in den 
Lehrwerken geltenden Diskurs über pädagogische Historiografie und dessen Wan-
del zu charakterisieren, und mit den Ereignissen zu konfrontieren, die im Rahmen 
der Theorie der Historiografie (besonders im Zusammenhang mit sog. ethical turn) 
stattfanden. Die letzte Forschungsaufgabe die darauf beruht, die Geschichte der päd-
agogischen Historiografie im Hintergrund der in der Theorie der Historiografie sich 
erkennen lassenden humanistischen „Wendungen“ zu schildern, wird auch eine Gele-
genheit dazu, die bisher noch nicht ausgenutzten Bereiche zu entdecken, die eine Ins-
pirationsquelle für die im Rahmen der Pädagogikgeschichte geführten Forschungen 
und für Überlegungen zu paradigmatischer Identität der Disziplin werden könnten. 

In der Ausgangsbasis wird die Bedeutung des narrativen Ausmaßes der Hochschul-
lehrbücher hervorgehoben, was dazu führt, dass solche Texte nicht nur als Synthesen 
von vergangenen Tatsachen, sondern als solche Werke betrachtet werden, die durch 
bestimmte Bezeichnungen für pädagogische Phänomene, Begriffsnetz, Argumenta-
tionsweise oder axiologische Seite gekennzeichnet sind. Der Verfasser bedient sich 
dabei der von Barbara Skarga in ihrem Buch Granice historyczności (dt.: Grenzen der 
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Historizität)  formulierten  Vorstellung von dem Text. Diese These setzt voraus, dass 
es vier „Ebenen“ gibt, auf denen Sinngehalt realisiert wird: Problematik, Kategorien, 
Sinnregeln, Episteme.  Jedes von den in vorliegender Monografie zu analysierten Lehr-
büchern entspricht der genannten Einteilung. Eine tiefgründige Analyse erforderten 
besonders die in geschichtspädagogischen  Synthesen  realisierten  Sinnregeln, die 
nach der von Hayden White vertretenen tropologischen Vorstellung von der Histo-
riografie aufgefasst wurden.  

Die Erforschung der Eigenschaften von den einzelnen Lehrwerken ermöglichte 
dem Verfasser, die Entwicklungsrichtung derartiger wissenschaftlicher Texte zu 
bestimmen (erste Synthese erschien im Jahre 1934, letzte dagegen im Jahre 2012) 
und festzustellen, wie sich ihre Narration auf jeder der vier Inhaltsebenen ändert 
(oder nicht ändert) und inwieweit stimmt sie mit dem Wandel der gegenwärtigen 
Historiografie überein. Der Verfasser betont, dass es erforderlich sei, die pädagogi-
sche Geschichte als eine Grundlage für humanistische Aussage der Pädagogik nar-
rativ bewusst zu betreiben. 
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Książka Przemiany syntez niemożliwych. 
W stronę pedagogiczności podręcznikowej hi-
storiografii wychowania jest niejako utkana na 
zaczerpniętym z myśli Paula Ricoeura przeświad-
czeniu, iż „rozumienie historyczne […] wymaga 
pewnej szczególnej umiejętności, umiejętności 
śledzenia historii jako historii, którą się opowia-
da”. Jeśli jest więc także pokłosiem rozważań 
nad meandrami narracji współczesnych syntez 
historycznowychowawczych wykorzystywanych 
w kształceniu akademickim, to z podkreśleniem 
wagi właśnie wymiaru narracyjnego podręcz-
ników akademickich. Idzie tu zatem o postrze-
ganie tych tekstów nie tylko jako syntez faktów 
z przeszłości, lecz także dzieł cechujących się 
konkretnym sposobem nazywania opisywanych 
fenomenów wychowania, siatką pojęć, stylem 
argumentacji czy warstwą aksjologiczną.

Przeprowadzona w książce charakterystyka 
poszczególnych podręczników pozwoliła na wy-
znaczenie linii rozwojowych pisarstwa tego typu 
biegnących od międzywojnia (pierwszy z analizo-
wanych tekstów został wydany w 1934 roku) do 
czasów bardzo współczesnych. Pozwala równo-
cześnie dostrzec, jak historycznie zmieniała się 
(lub nie) narracja na każdym z czterech rozpatry-
wanych poziomów treści (problematyka, katego-
rie, reguły sensu, epistema) i na ile przemiany te 
są zbieżne z przemianami trendów współczesnej 
teorii historiografii. Całość wywodu podkreśla 
niezbędność świadomego narracyjnie uprawiania 
historii wychowania jako podstawy dla humani-
stycznego rozumienia samej pedagogiki. Wydaje 
się bowiem, że profil uprawiania pedagogiki 
w ogóle jest zawsze niezwykle wrażliwy na to, co 
mieści się w jego horyzoncie możliwych do przy-
jęcia postaw wobec przeszłości.

Łukasz M
.  M

ichalski   
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